

၂၀၁၅ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲအကြောင်း သိကောင်းစရာ

တက္ကသိုလ်ဆရာတစ်ဦး

၂၀၁၅ ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲကို မြန်မာနိုင်ငံတစ်ဝန်းလုံး၌ ၈-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့က တည်ငြိမ်အေးချမ်းစွာဖြင့် အောင်အောင်မြင်မြင် ကျင်းပပြီးစီးခဲ့ပါသည်။ ယင်းရွေးကောက်ပွဲနှင့်သက်ဆိုင်သည့် လုပ်ငန်းစဉ်များ၊ အချက်အလက်ကိန်းဂဏန်းများကို မဲဆန္ဒရှင်များ၊ နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ၊ မီဒီယာများနှင့် ရွေးကောက်ပွဲတွင် ပါဝင်ပတ်သက်သူများ တစ်စုတစ်စည်းတည်း လေ့လာနိုင်ရန် ဖော်ပြလိုက်ပါသည်။

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် (ကော်မရှင်)က ၁-၇-၂၀၁၅ ရက်နေ့တွင် လွှတ်တော်အသီးသီး၏ မဲဆန္ဒနယ်များကို ကြေညာခဲ့ပြီးနောက် ပါတီစုံဒီမိုကရေစီအထွေထွေရွေးကောက်ပွဲကို ၂၀၁၅ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့တွင် ကျင်းပမည်ဖြစ်ကြောင်း ၈-၇-၂၀၁၅ ရက်နေ့က ကြေညာခဲ့သည်။ (ရွေးကောက်ပွဲမကျင်းပမီ ၁၂၃ ရက်ကြိုတင်၍ ကြေညာခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။)

အမျိုးသားလွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေအရ - ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း (Self Administrative Division - SAD)/ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ (Self Administrative Zone - SAZ) တစ်ခုစီအတွက် အမျိုးသားလွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်တစ်နယ်စီ သတ်မှတ်ပေးထားသဖြင့် စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးရှိ လေရှီးမြို့နယ်၊ လဟယ်မြို့နယ်နှင့် နန်းယွန်းမြို့နယ်တို့ဖြင့် စုစည်းထားသော 'နာဂကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ' ကို စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး အမျိုးသားလွှတ်တော်တွင် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁၂) အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ ရွှင်မြို့နယ်နှင့် ပင်းတယမြို့နယ် တို့ဖြင့် စုစည်းထားသော 'မနုကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ' ကို ရှမ်းပြည်နယ်အမျိုးသားလွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၈) အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ဟိုပုံးမြို့နယ်၊ ဆီဆိုင်မြို့နယ်နှင့် ပင်လောင်းမြို့နယ်တို့ဖြင့် စုစည်းထားသော 'ပအိုဝ်းကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသ' ကို အမျိုးသားလွှတ်တော်မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၉) အဖြစ်လည်းကောင်း၊ နမ့်ဆန်မြို့နယ်နှင့် မန်တုံမြို့နယ်တို့ဖြင့် စုစည်းထားသော 'ပလောင်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ' ကို အမျိုးသားလွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁၀) အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ကုန်းကြမ်းမြို့နယ်နှင့် လောက်ကိုင်မြို့နယ်တို့ဖြင့် စုစည်းထားသော 'ကိုးကန့်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသ' ကို အမျိုးသား လွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁၁) အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ဟိုပန်မြို့နယ်၊ မိုင်းမောမြို့နယ်၊ ပန်ဝိုင်မြို့နယ်၊ နားဖန်းမြို့နယ်၊ မက်မန်းမြို့နယ်နှင့် ပန်ဆန်း (ပန်ခမ်း)မြို့နယ် ခြောက်မြို့နယ်တို့ကို ခရိုင်နှစ်ခရိုင်အဖြစ် စုစည်းထားသော 'ဝ ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း' ကို အမျိုးသားလွှတ်တော်မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁၂) အဖြစ်လည်းကောင်း သတ်မှတ်ခဲ့သည်။ ပြည်ထောင်စု နယ်မြေကို မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးမှ အမျိုးသားလွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်နှစ်နယ် သတ်မှတ်ခဲ့ပြီး ပျဉ်းမနားမြို့နယ်နှင့် လယ်ဝေးမြို့နယ်တို့ကို မဲဆန္ဒနယ်အမှတ် (၉)အဖြစ်လည်းကောင်း၊ တပ်ကုန်းမြို့နယ် နှင့် သီရိ (၅)မြို့နယ်ကို မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁၀)အဖြစ်လည်းကောင်း သတ်မှတ်ခဲ့သည်။

တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေအရ မြို့နယ်တစ်မြို့နယ်တွင် မဲဆန္ဒနယ်နှစ်နယ်စီ သတ်မှတ်ထားသော်လည်း နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ တိုက်ရိုက်အုပ်ချုပ်မှုအောက်တွင်ရှိသော ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ (တပ်ကုန်း၊ ဇေယျာသီရိ၊ ပုဗ္ဗသီရိ၊ ဥတ္တရသီရိ၊ ဇေယျသီရိ၊ ဒက္ခိဏသီရိ၊ ပျဉ်းမနားနှင့် လယ်ဝေး - ပေါင်း ရှစ်မြို့နယ်) အတွက် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်ရွေးကောက်တင်မြှောက်ရန် မလိုအပ်ခြင်းကြောင့် မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်တွင် မဲဆန္ဒနယ်(၇၂)နယ် ရှိရမည့်အစား မဲဆန္ဒနယ်(၅၆)နယ်သာ ရှိသည်။ ထို့ကြောင့် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် တစ်နိုင်ငံလုံး၌ မဲဆန္ဒနယ်(၆၆၀) ရှိရမည့်အစား မဲဆန္ဒနယ် (၆၄၄)နယ်သာ ရှိသည်။

၎င်းပြင် တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်များတွင် ထိုတိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်က ရရှိပြီးသော သို့မဟုတ် ထိုတိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အတွင်း ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ စီရင်စု ရရှိပြီးသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများမှအပ ကျန်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအနက် လျော်ကန်သင့်မြတ်သော လူဦးရေဖြစ်သည့် နိုင်ငံတော်ရှိလူဦးရေစုစုပေါင်း၏ ၀ ဒသမ ၁ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် အထက်ရှိကြောင်း သက်ဆိုင်ရာက သတ်မှတ်သော တိုင်းရင်းသား လူမျိုးအသီးသီးက လူမျိုးတစ်မျိုးလျှင် ယင်းတိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် တစ်ဦးကျစီ ရရှိသည်။ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးနှင့် ပြည်သူ့အင်အားဝန်ကြီးဌာနက ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဩဂုတ်လ ၃၀ ရက်နေ့ ထုတ်ပြန်ချက်အရ မြန်မာနိုင်ငံ၏ လူဦးရေသည် ၅၁,၄၁၉,၄၂၀ (၅၁. ၄၂ သန်းခန့်) ဖြစ်သဖြင့် တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်တစ်ခုခုတွင် လူဦးရေ (၅၁,၄၁၉)ဦးနှင့်အထက်

ရှိသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးတစ်မျိုး (အထက်တွင် ဖော်ပြခဲ့သည့်အတိုင်း ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ခွင့်ရစီရင်စု ရရှိထားသော တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများမှအပ)သည် ၎င်းတို့၏ လူမျိုးအတွက် တိုင်းရင်းသားလူမျိုး လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦး ရရှိသည်။ တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ ပြည်နယ်လွှတ်တော် အသီးသီးတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ရရှိခဲ့ကြသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ စာရင်းကို ဇယား(၁)တွင် ဖော်ပြထားပါသည်။ ထိုဇယားအရ မြန်မာတစ်နိုင်ငံလုံးတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးလွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်ပေါင်း (၂၉)ဦးရှိပြီး ရှမ်းပြည်နယ်တွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးလွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် (၇)ဦးအထိ ရှိခဲ့သော်လည်း ချင်းပြည်နယ်တွင်မူ တိုင်းရင်းသားလူမျိုး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် တစ်ဦးမျှ မရှိခဲ့သည်ကို တွေ့မြင်နိုင်ပါသည်။ (တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော် အသီးသီး၌ တိုင်းရင်းသား လူမျိုး မဲဆန္ဒနယ်များ သတ်မှတ်ခြင်းနှင့် ပတ်သက်၍ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က ၁-၇-၂၀၁၅ ရက်နေ့က ကြေညာချက်အမှတ် ၂၅/၂၀၁၅ ဖြင့် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။)

ကော်မရှင်က လွှတ်တော်အသီးသီးတွင် ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ကြမည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ အမည် စာရင်း တင်သွင်းနိုင်ကြောင်းကို ၈-၇-၂၀၁၅ ရက်နေ့က ကြေညာခဲ့သည်။ အမည်စာရင်း တင်သွင်းရမည့် နောက်ဆုံးနေ့ရက် သည် ၈-၈-၂၀၁၅ ရက်နေ့ဖြစ်သော်လည်း တိုင်းဒေသကြီးအချို့နှင့် ပြည်နယ်အချို့တွင် ရေကြီးရေလျှံ မှုများ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သဖြင့် နောက်ဆုံးနေ့ရက်ကို ၁၄-၈-၂၀၁၅ ရက်နေ့ထိ တိုးမြှင့်ပေးခဲ့သည်။ ထို့နောက် သတ်မှတ်ကာလအတွင်း အမည်စာရင်း တင်သွင်းထားခဲ့သော လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများအား စိစစ်မည့်နေ့ရက်နှင့် ရုပ်သိမ်းနိုင်သည့် နေ့ရက်များကို ကြေညာခြင်း၊ စိစစ်ပြီး ယှဉ်ပြိုင်ခွင့်ရှိသော လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ အမည်စာရင်း ကြေညာခြင်းများကို သက်ဆိုင်ရာကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများက ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။

ကော်မရှင်က နိုင်ငံရေးပါတီများနှင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ မဲဆွယ်စည်းရုံးခြင်းကို ၈-၉-၂၀၁၅ ရက်နေ့မှ ၆-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့အထိ ရက်ပေါင်း (၆၀) သတ်မှတ်ပေးခဲ့သည်။ မဲဆွယ်စည်းရုံးခြင်းများကို ၆-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့ ညဉ့် ၁၂ နာရီတွင် ရပ်တန့်ရန်ဖြစ်ပြီး ၇-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့ကို Silent Day အဖြစ် သတ်မှတ်ပေးခဲ့သည်။ ရွေးကောက်ပွဲနေ့တွင် နိုင်ငံရေးပါတီအချင်းချင်း ပဋိပက္ခ မဖြစ်စေရေးအတွက် မဲဆွယ်စည်းရုံးသည့် အရှိန်အဟုန်ကိုလျော့ကျ စေရန် ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ပြင် ရွေးကောက်ပွဲတွင် ဝင်ရောက် ယှဉ်ပြိုင်ကြမည့် နိုင်ငံရေးပါတီများအား ရေဒီယိုနှင့် ရုပ်မြင်သံကြား အစီအစဉ်များမှ ဟောပြောခွင့်ပြုခဲ့ရာ နိုင်ငံရေးပါတီ အသီးသီးက ၈-၉-၂၀၁၅ ရက်နေ့မှ ၆-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့အထိ အလှည့်ကျ ဟောပြောခဲ့ကြသည်။

ကော်မရှင်သည် မြန်မာနိုင်ငံတစ်ဝန်းလုံး၌ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲများကို ၂၀၁၅ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့က ပြည်သူ့လွှတ်တော်၌ မဲဆန္ဒနယ် (၃၃၀) ရှိသည့်အနက် မဲဆန္ဒနယ် (၃၂၃)နယ်တွင်လည်းကောင်း၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်၌ မဲဆန္ဒနယ်(၁၆၈)နယ်တွင်လည်းကောင်း၊ တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်၌ မဲဆန္ဒနယ် (၆၇၃)နယ် (တိုင်းရင်းသားလူမျိုး မဲဆန္ဒနယ် ၂၉ နယ် အပါအဝင်) ရှိသည့်အနက် မဲဆန္ဒနယ် (၆၅၉)နယ်တွင်လည်းကောင်း ကျင်းပပေး ခဲ့သည်။ ထို့နောက် လွှတ်တော်အလိုက် မဲဆန္ဒနယ်အသီးသီးတွင် ရွေးကောက်တင်မြှောက်ခံရသည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် များ၏ အမည်စာရင်းများကို ၉-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့မှ ၂၀-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့အထိ ထုတ်ပြန် ကြေညာပေးခဲ့သည်။

ပြည်သူ့လွှတ်တော်တွင် မဲဆန္ဒနယ်(၃၃၀) ရှိသည့်အနက် ရှမ်းပြည်နယ်မှ - ပန်ဆန်း (ပန်ခမ်း)၊ နားဖန်း၊ ပန်ဝိုင်း၊ မိုင်းမော၊ မိုင်းရှူး၊ ကျေးသီးနှင့် မိုင်းလား မြို့နယ် ခုနစ်မြို့နယ်တွင် လွတ်လပ်၍ တရားမျှတသော ရွေးကောက်ပွဲအဖြစ် ကျင်းပပေးရန် အခြေအနေမရှိသဖြင့် မဲဆန္ဒနယ်(၃၂၃)နယ်တွင်သာ ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပနိုင်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။

ထိုနည်းတူပင် တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုး မဲဆန္ဒနယ် (၂၉)နယ် အပါအဝင် မဲဆန္ဒနယ် (၆၇၃)နယ်ရှိသည့်အနက် အထက်ဖော်ပြပါ မြို့နယ် ခုနစ်မြို့နယ်မှ မဲဆန္ဒနယ် (၁၄)နယ်တွင် ရွေးကောက်ပွဲ မကျင်းပနိုင်သည့်အတွက် အဆိုပါ လွှတ်တော်၌ မဲဆန္ဒနယ် (၆၅၉)နယ်သာ ကျင်းပနိုင်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

ရွေးကောက်ပွဲတွင် နိုင်ငံရေးပါတီ (၉၁)ပါတီမှ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း (၅,၇၂၉) ဦးနှင့် တစ်သီးပုဂ္ဂလ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း (၃၀၉)ဦး - စုစုပေါင်း (၆,၀၃၈)ဦး ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့ကြရာ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီ အဖွဲ့ချုပ်ပါတီသည် ပြည်သူ့လွှတ်တော်တွင် (၃၁၆)ဦး၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်တွင် (၁၆၃)ဦး၊ တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် (၆၁၆)ဦးနှင့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုး (၂၉)ဦး စုစုပေါင်း (၁၁၂၄)ဦးဖြင့် အများဆုံးဝင်ရောက် ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့သော နိုင်ငံရေးပါတီ ဖြစ်သည်။ ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့်ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီသည် ပြည်သူ့လွှတ်တော်တွင် (၃၁၆)ဦး၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်တွင် (၁၆၄)ဦး၊ တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် (၆၁၃)ဦးနှင့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုး

(၂၉)ဦး - စုစုပေါင်း -(၁၁၂၂)ဦးဖြင့် ဒုတိယအများဆုံး ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့သော နိုင်ငံရေးပါတီ ဖြစ်သည်။ နိုင်ငံရေး ပါတီများ များသည်နှင့်အမျှ မဲဆန္ဒနယ်တစ်နယ်တွင် ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်သည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း ဦးရေလည်း များသည်။ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အများဆုံး ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့သော မဲဆန္ဒနယ် နှစ်နယ်ရှိခဲ့ရာ - ရန်ကုန်တိုင်း ဒေသကြီးမှ အမျိုးသားလွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ် (၁၁)နှင့် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် လှိုင်သာယာမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ် (၁)တို့ ဖြစ်ကြသည်။ ယင်းမဲဆန္ဒနယ်များတွင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း (၁၄)ဦးအထိ ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့ ကြသည်။

၂၀၁၅ ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲကျင်းပခဲ့စဉ်က ပြည်သူ့လွှတ်တော်၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်နှင့် တိုင်းဒေသ ကြီးလွှတ်တော်/ပြည်နယ်လွှတ်တော်များတွင် နိုင်ငံရေးပါတီအသီးသီးမှ ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်းခံရသော လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်ဦးရေကို ဇယား(၂)တွင် ဖော်ပြထားပါသည်။ ဤဇယားအရ ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့သော နိုင်ငံရေးပါတီ (၉၁)ပါတီ အနက် နိုင်ငံရေးပါတီ (၂၂)ပါတီသာ ရွေးကောက်တင်မြှောက်ခံခဲ့ရသည်။ လွှတ်တော်သုံးရပ်တွင် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်ပေါင်း(၁,၁၅၀)ဦးရှိသည့်အနက် အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီက လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း ပေါင်း (၈၈၆)ဦး ရွေးချယ်ခံခဲ့ရခြင်းကြောင့် ရာခိုင်နှုန်းအားဖြင့် ၇၇ ဒသမ ၀၄ ရှိပြီး ဒုတိယအများဆုံး ရွေးချယ်ခံခဲ့ရသည့် ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့်ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ၏ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ရွေးချယ်ခံရမှုသည် ရာခိုင်နှုန်းအားဖြင့် ၁၀ ဒသမ ၁၇ ရှိသည်။ ထို့ပြင် တစ်သီးပုဂ္ဂလ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်လောင်း (၃၀၉)ဦး ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်သည့်အနက် (၅)ဦးသာ ရွေးကောက်ခံရသည်။

လွှတ်တော်သုံးရပ်တွင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ပေါင်း (၁,၁၅၀) ရှိသည့်အနက် အမျိုးသမီးလွှတ်တော် ကိုယ်စား လှယ်ပေါင်းအရေအရင်း - ပြည်သူ့လွှတ်တော်တွင် (၄၂)ဦး၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်တွင် (၂၃)ဦးနှင့် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် (၈၄)ဦး - ပေါင်း (၁၄၉)ဦးရှိခြင်းကြောင့် ရာခိုင်နှုန်းအားဖြင့် ၁၂ ဒသမ ၉၆ ရှိသည်။

မြန်မာနိုင်ငံ တစ်နိုင်ငံလုံးတွင် မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၃၄,၂၉၅,၃၃၄)ဦး ရှိသည်။ တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ် (၁၄)ခု အနက် မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးသည် မဲဆန္ဒရှင် အများဆုံးရှိသည့် တိုင်းဒေသကြီးဖြစ်ပြီး မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၅,၁၇၇,၃၃၉)ဦး ရှိသည်။ ကယားပြည်နယ်သည် မဲဆန္ဒရှင်အနည်းဆုံး ပြည်နယ်ဖြစ်ကာ မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၁၇၈,၃၁၆)ဦးသာ ရှိသည်။ မြို့နယ် (၃၂၃)နယ်အနက် ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးမှ လှိုင်သာယာမြို့နယ်နှင့် ကိုကိုးကျွန်းမြို့နယ်များသည် မဲဆန္ဒရှင် အများဆုံးမြို့နယ်နှင့် မဲဆန္ဒရှင် အနည်းဆုံးမြို့နယ်များ ဖြစ်ကြသည်။ လှိုင်သာယာမြို့နယ်တွင် မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၄၅၄,၃၀၇)ဦး ရှိသော်လည်း ကိုကိုးကျွန်းမြို့နယ်တွင်မူ မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၁,၅၇၃)ဦးသာရှိသည်။

ပြည်သူ့လွှတ်တော်၌ မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း(၂၃,၉၁၁,၇၈၄)ဦး မဲပေးခဲ့သဖြင့် ပြည်သူ့လွှတ်တော်အတွက် မဲပေးမှု ရာခိုင်နှုန်းမှာ ၆၉ ဒသမ ၇၂ ဖြစ်ပြီး အမျိုးသားလွှတ်တော်၌ ဆန္ဒမဲပေးသူပေါင်း (၂၃,၉၄၆,၇၀၉)ဦး ရှိခဲ့သဖြင့် အမျိုးသား လွှတ်တော်အတွက် ဆန္ဒမဲပေးမှု ရာခိုင်နှုန်းမှာ ၆၉ ဒသမ ၈၂ ဖြစ်သည်။ တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် သို့မဟုတ် ပြည်နယ် လွှတ်တော်တွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုး မဲဆန္ဒရှင် (၃,၇၁၉,၈၄၆)ဦး အပါအဝင် မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၃၈,၀၁၅,၁၈၀)ဦး ရှိခဲ့ပြီး ဆန္ဒမဲပေးသူပေါင်း (၂၆,၃၆၈,၄၆၇)ဦး ရှိခဲ့သဖြင့် ယင်းလွှတ်တော်အတွက် ဆန္ဒမဲပေးမှု ရာခိုင်နှုန်း မှာ ၆၉ ဒသမ ၃၆ ဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် တစ်နိုင်ငံလုံးအတွက် ပျမ်းမျှမဲပေးမှု ရာခိုင်နှုန်းမှာ ၆၉ ဒသမ ၆၃ ဖြစ်သည်။ မကွေးတိုင်းဒေသကြီး သည် မဲပေးမှုရာခိုင်နှုန်း ၇၆ ဒသမ ၆ ဖြင့် မဲပေးမှုအများဆုံး တိုင်းဒေသကြီးဖြစ်ပြီး ကရင်ပြည်နယ်သည် မဲပေးမှု ၄၆ ဒသမ ၇၃ ရာခိုင်နှုန်းဖြင့် မဲပေးမှုအနည်းဆုံး ပြည်နယ်ဖြစ်သည်။

ကြိုတင်မဲပေးမှု ရာခိုင်နှုန်းများမှာ - ပြည်သူ့လွှတ်တော်တွင် ၆ ဒသမ ၄၅ ရာခိုင်နှုန်း၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်တွင် ၆ ဒသမ ၀၆ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် ၆ ဒသမ ၀၃ ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီးရှိသောကြောင့် ပျမ်းမျှကြိုတင်မဲပေးမှု ရာခိုင်နှုန်းသည် ၆ ဒသမ ၁၈ ဖြစ်သည်။ ထို့ပြင် ပယ်မဲပျောက်မဲရာခိုင်နှုန်းများမှာ - ပြည်သူ့လွှတ်တော် တွင် ၆ ဒသမ ၂၅ ၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်တွင် ၅ ဒသမ ၁၅ နှင့် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ ပြည်နယ်လွှတ်တော်တွင် ၄ ဒသမ ၈ အသီးသီးဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် ပျမ်းမျှပယ်မဲပျောက်မဲ ရာခိုင်နှုန်းသည် ၅ ဒသမ ၄ ဖြစ်သည်။ (၂၀၁၀ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲကျင်းပစဉ်က ကြိုတင်မဲ ၈ ဒသမ ၈၅ ရာခိုင်နှုန်းရှိခဲ့ကာ ပယ်မဲပျောက်မဲ ၆ ဒသမ ၇၄ ရာခိုင်နှုန်း ရှိခဲ့သည်။)

ထို့ပြင် တစ်နိုင်ငံလုံးတွင် မဲရုံပေါင်း (၄၀,၁၄၀) ရှိပြီး မဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၃၄,၂၉၅,၃၃၄)ဦး ရှိသဖြင့် မဲရုံတစ်ရုံလျှင် ပျမ်းမျှမဲဆန္ဒရှင်ပေါင်း (၈၅၅)ဦးခန့် ရှိခဲ့သည်။

ယခု ရွေးကောက်ပွဲကို နိုင်ငံတကာရွေးကောက်ပွဲ စောင့်ကြည့်လေ့လာသူများနှင့် ပြည်တွင်းရွေးကောက်ပွဲ စောင့်ကြည့်လေ့လာသူများသာမက မြန်မာနိုင်ငံရှိ နိုင်ငံခြားသံရုံးများမှ ကိုယ်စားလှယ်များ၊ အာဆီယံနိုင်ငံများမှ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်များမှ ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် အာဆီယံအတွင်းရေးမှူးချုပ်ရုံးမှ ကိုယ်စားလှယ်များ လေ့လာခဲ့ကြပါသည်။ သံရုံးများ၊ အာဆီယံ (၅)နိုင်ငံ၊ အာဆီယံအတွင်းရေးမှူးချုပ်ရုံး၊ နိုင်ငံတကာရွေးကောက်ပွဲစောင့်ကြည့်လေ့လာရေးအဖွဲ့အစည်း (၆)ဖွဲ့နှင့် ပြည်တွင်းရှိ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်း (၉)ဖွဲ့မှ စောင့်ကြည့်လေ့လာသူပေါင်း (၁၁၅၃)ဦးနှင့် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်း (၅၃)ဖွဲ့မှ စောင့်ကြည့်လေ့လာသူပေါင်း (၁၁,၃၇၀) တို့က ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲအဆင့်ဆင့်၏ ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်မှု၊ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲပေးမှုများနှင့် မဲရုံများ တွင် ဆန္ဒမဲပေးမှုများကို စောင့်ကြည့်လေ့လာခဲ့ကြသည်။ ရွေးကောက်ပွဲစောင့်ကြည့်လေ့လာခဲ့ကြသည့် အဖွဲ့အစည်းများ၏ ထုတ်ပြန်ချက်များတွင် မြန်မာနိုင်ငံ၌ ကျင်းပခဲ့သော ၂၀၁၅ ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲသည် လွတ်လပ်၍ တရားမျှတပြီး ပွင့်လင်းမြင်သာမှုရှိကာ အများယုံကြည်လက်ခံသော ရွေးကောက်ပွဲဖြစ်ကြောင်း၊ ချို့ယွင်းချက် အနည်းအကျဉ်းသာ တွေ့ရှိရကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

၂၀၁၀ ပြည့်နှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲ၊ ၂၀၁၂ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲနှင့် ယခုကျင်းပပြီးစီးခဲ့သော ၂၀၁၅ ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲများမှ အတွေ့အကြုံများကို ပြန်လည်ဆန်းစစ်ပြီး အားသာချက်များကို ပိုမိုကောင်းမွန်အောင် ဆောင်ရွက်ကာ အားနည်းချက်များကို ပြုပြင်ခြင်းဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံ၌ နောင်ကျင်းပမည့် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲများနှင့် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲများကို အောင်မြင်စွာ ကျင်းပပေးနိုင်မည် ဖြစ်ပါသည်။

ဆက်သွယ်ရန်လိပ်စာ

ဦးဝင်းကြည်
အဖွဲ့ဝင်
ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၊ နေပြည်တော်
ဖုန်း - ၀၆၇-၄၀၄၄၀၁ (ရုံး)
၀၆၇-၈၁၀၃၂၉၀ (အိမ်)၊ ၀၉-၈၃၀-၄၁၃၈။

ဇယား ၁ - တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ ပြည်နယ်လွှတ်တော်များအလိုက် ရရှိခဲ့သော တိုင်းရင်းသားလူမျိုး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ဦးရေစာရင်း

စဉ်	တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ပြည်နယ်လွှတ်တော်	တိုင်းရင်းသားလူမျိုး
၁	ကချင်ပြည်နယ်လွှတ်တော်	ဗမာ၊ ရှမ်း၊ လီဆူးနှင့် ရဝမ် - ပေါင်း ၄ ဦး
၂	ကယားပြည်နယ်လွှတ်တော်	ဗမာ - ပေါင်း ၁ ဦး
၃	ကရင်ပြည်နယ်လွှတ်တော်	ဗမာ၊ မွန်နှင့် ပအိုဝ် - ပေါင်း ၃ ဦး
၄	ချင်းပြည်နယ်လွှတ်တော်	- မရှိ
၅	စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်	ရှမ်း နှင့် ချင်း - ပေါင်း ၂ ဦး
၆	တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်	ကရင် - ပေါင်း ၁ ဦး
၇	ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်	ကရင် - ပေါင်း ၁ ဦး
၈	မကွေးတိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်	ချင်း - ပေါင်း ၁ ဦး
၉	မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်	ရှမ်း - ပေါင်း ၁ ဦး
၁၀	မွန်ပြည်နယ်လွှတ်တော်	ဗမာ၊ ပအိုဝ်နှင့် ကရင် - ပေါင်း ၃ ဦး
၁၁	ရခိုင်ပြည်နယ်လွှတ်တော်	ချင်း - ပေါင်း ၁ ဦး
၁၂	ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်	ကရင် နှင့် ရခိုင် - ပေါင်း ၂ ဦး
၁၃	ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်	ဗမာ၊ ကချင်၊ လီဆူး၊ လားဟူ၊ အင်း၊ ကော်(အခါ)နှင့် ကယန်း(ပဒေါင်) - ပေါင်း ၇ ဦး
၁၄	ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်	ကရင် နှင့် ရခိုင် - ပေါင်း ၂ ဦး
	စုစုပေါင်း	၂၉ ဦး

ဇယား ၂ - ပါတီအလိုက် ရွေးကောက်တင်မြှောက်ခံရသည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် စာရင်းဈာန်

စဉ်	ပါတီအမည်	ပြည်သူ့	အမျိုးသား	တိုင်း/ပြည်	တိုင်းရင်းသား	ပေါင်း	ရာခိုင်နှုန်း
၁	အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ	၂၅၅	၁၃၅	၄၇၅	၂၁	၈၈၆	၇၇. ၀၄
၂	ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့်ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ	၃၀	၀၀	၇၄	၂	၁၀၆	၉. ၀၇
၃	ရခိုင်အမျိုးသားပါတီ	၁၂	၀၀	၂၂	၀	၃၄	၃. ၉၁
၄	ရှမ်းတိုင်းရင်းသားများဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ	၁၂	၃	၂၅	၀	၄၀	၃. ၄၈
၅	တအာင်း (ပလောင်)အမျိုးသားပါတီ	၃	၂	၇	၀	၁၂	၁. ၀၄
၆	ပတိုင်းအမျိုးသားအဖွဲ့ချုပ် (PNO)ပါတီ	၃	၀	၆	၀	၁၀	၀. ၈၇
၇	ရိုးရာဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ	၂	၂	၂	၀	၆	၀. ၅၂
၈	တစ်သီးပုဂ္ဂလ	၁	၂	၁	၁	၅	၀. ၄၃
၉	လီဆူးအမျိုးသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးပါတီ(လူ့ပေါင်းပါတီ)	၂	၀	၂	၀	၄	၀. ၃၅
၁၀	ကချင်ပြည်နယ်ဒီမိုကရေစီပါတီ	၁	၀	၃	၀	၄	၀. ၃၅
၁၁	မွန်အမျိုးသားပါတီ	၀	၁	၂	၀	၃	၀. ၂၆
၁၂	"ဝ" ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ	၀	၀	၂	၀	၃	၀. ၂၆
၁၃	တိုင်းလိုင် (ရှမ်းနီ)အမျိုးသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၁၄	လားဟူအမျိုးသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၁၅	ကိုးကန့်ဒီမိုကရေစီနှင့်ညီညွတ်ရေးပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၁၆	တိုင်းရင်းသားစည်းလုံးညီညွတ်ရေးပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၁၇	ရှမ်းတိုင်းရင်းသားများဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၁၈	ကရင်ပြည်သူ့ပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၁၉	ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (မြန်မာ)	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၂၀	မွန်ဒေသလုံးဆိုင်ရာဒီမိုကရေစီပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၂၁	"ဝ" အမျိုးသားစည်းလုံးညီညွတ်ရေးပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၂၂	စည်းလုံးညီညွတ်ရေးနှင့်ဒီမိုကရေစီပါတီ ကချင်ပြည်နယ် (စာက)	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
၂၃	အာခါအမျိုးသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးပါတီ	၀	၀	၁	၁	၂	၀. ၁၇
	စုစုပေါင်း	၃၂၃	၁၆၈	၆၃၀	၂၉	၁၁၅၀	

မှတ်ချက်။ ပြည်သူ့ - ပြည်သူ့လွှတ်တော်
 အမျိုးသား - အမျိုးသားလွှတ်တော်
 တိုင်း/ပြည် - တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်/ပြည်နယ်လွှတ်တော်